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وزير ارشاد با حضور در محل برپايي سي و ششمين جشنواره 
فيلم فجر، به سؤالات خبرنگاران درباره سياست هاي ارشاد 
براي دوره آتي جشنواره و وضعيت ميزباني آن پاسخ داد. 
به گزارش مهر، عباس صالحي وزير فرهنگ و ارش��اد اسلامي 
در هفتمین روز از برگزاري س��ي و شش��مین جش��نواره ملي 
فیلم فجر در پرديس مل��ت حضور پیدا كرد و بع��د از بازديد از 
طبقات و مكان هاي مختلف پرديس س��ینمايي ملت در جمع 
خبرنگاران حضور يافت و به س��ؤالات آنان پاس��خ داد. وي در 
ابتداي صحبت هايش عنوان كرد: روش��ن اس��ت كه جشنواره 
مورد استقبال خوبي قرار گرفته است چون تا امروز شاهد بوديم 
ظرفیت قابل توجهي از سینماهاي ما پر ش��ده است و حداقل 
هشت فیلم سانس فوق العاده داشته اند كه همه اين موارد نشان 
مي دهد فیلمسازان ما توانسته اند به شور جشنواره كمك كنند. 
صالحي در پاس��خ به اين سؤال كه چرا امس��ال شاهد نمايش 
فیلم هاي خشن در جشنواره هستیم، بیان كرد: من به دلیل اينكه 
متهم به دخالت در داوري ها و اعمال سلیقه نشوم، امسال اولین 
سالي است كه فیلمي در جشنواره نديده ام و از اين جهت هم به 
شما غبطه مي خورم. وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي در پاسخ به 
خبرنگار مهر مبني بر اينكه آيا دبیر ثابتي همچون دبیر جشنواره 
جهاني فیلم فجر براي جش��نواره ملي فیلم فج��ر هم معرفي 
مي شود، گفت: هنوز سازمان سینمايي تصمیمي در اين زمینه 
نگرفته است و طبعاً هر تصمیمي از آن ناحیه اعلام مي شود. وي 
درباره جايگزيني پرديس سینمايي ملت به جاي برج میلاد براي 
كاخ جشنواره توضیح داد: پرديس سینمايي ملت تجربه جديدي 

بود و ما قصد داشتیم تمركزي به جشنواره بدهیم به اين ترتیب 
كه در محیطي متمركز يك نگاه رسانه اي جريان داشته باشد و 
با اين نگاه بود كه سینماي رس��انه ها در اين دوره تفكیك شد. 
وزير ارشاد در پاسخ به پرسشي درباره فیلم سینمايي »امپراطور 
جهنم«، توضی��ح داد: فیلم »امپراطور جهنم« پارس��ال آماده 
حضور در جشنواره نش��ده بود و اين چیزي بود كه به دبیرخانه 
منتقل شد و من نیز قضاوتي در اين مورد ندارم و سال قبل هم 
وزير نبوده ام اما مي دانم كه امسال فیلم آماده اكران در جشنواره 

شده و در فرايند داوري نیز قرار گرفته است. 
صالحي در پايان صحبت هايش در پاسخ به اين سؤال كه قبلًا 
عنوان كرده بود قبل از اينكه دخترش تئاتري را ببیند درباره 
آن تحقیق مي كند و اينكه آيا درباره ديدن فیلم ها نیز همین 
نظر را دارد، گفت: معتقدم بايد رده بن��دي براي ديدن فیلم و 
تئاتر براي كودكان وجود داش��ته باش��د و مطمئناً من درباره 

فیلم ها هم همین اقدام را مي كنم.

 وزير ارشاد: سانس هاي فوق العاده سينماها 
نشان دهنده استقبال از فيلم فجر است
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همنشین س��لطان مانند كسى است 
كه بر شیر سوار است، ديگران به مقام 
او غبطه مى خورند ول��ى او خود بهتر 
مى داند در چه وض��ع خطرناكى قرار 

گرفته است.

نگاهي به فيلم خسرو معصومي 

اتلاف وقت و سرمايه با »كار كثيف«
    ايزد مهرآفرين

فیلم »كار كثی��ف« به كارگ�رداني خس���رو معص��ومي 
از ضعیف ترين فیل�م ه�اي ح�اض�ر در س�ي و شش��مین 

جشن�واره فیل�م فج��ر است.
 اين فیلم كه عملًا درباره هیچ چیز نیس��ت سعي مي كند 
به طور نصفه و نیمه مسائلي از قبیل فقر، بیكاري جوانان، 
مهاجرت، خريد و فروش غیرقانوني مشروب و نوستالژي 

ايراني ها در غربت را مطرح كند. 
فیلم »كار كثیف« كه سر و شكلي شبیه تله هاي درجه دوم 
تلويزيوني دارد، مش��خصاً با بودجه اندكي ساخته شده و 
آقاي معصومي جهت فرصت دادن به جوانان، اشتغال زايي 
درون فامیلي و ايض��اً صرفه جوي��ي در هزينه ها از جمع 
كثیري از اعضاي خانواده اش )به گواهي تیتراژ( به عنوان 

عوامل استفاده كرده است. 
هیچ لحظه خلاقان��ه اي در فیلم وجود ن��دارد و كار از هر 
ايده اي كه توان به وجد آوردن مخاطب را داش��ته باش��د 
تهي است. آدم ها، موقعیت ها و لحظه ها به شكل يأس آور و 

ناامیدكننده اي معمولي هستند.
س��رمايه گذاران فیلم كار كثیف چ��ه تصويري از فروش 
گیشه اي براي فیلمشان متصور هس��تند؟ سود به كنار، 
آيا فیل��م توان بازگرداندن س��رمايه اولیه خ��ود را دارد ؟ 
شخصیت پردازي مطلقاً وجود ندارد و ما با كاراكترهايي 
بدون عمق و شبه تیپ مواجه هستیم؛ كاراكترهايي كه در 
انجام اعمال و رفتارشان سر سوزني ذكاوت از خود نشان 
نمي دهند. در هر لحظه و با انجام هر فعلي مخاطب احساس 
مي كند كه از كاراكترها باهوش تر است و اين آغاز انفصال 

مخاطب از فیلم است. 
فیلم عملًا در هیچ لحظه اي از خود توان انگیختن سمپاتي 
مخاطب را ندارد. ما نمي توانیم با كاراكترها همراه شويم. 
آنها را دوست بداريم، برايشان دل بسوزانیم، آرزوي موفقیت 
كنیم يا از آنها متنفر باشیم. فیلمنامه توانِ بخشیدنِ وجوهِ 
انساني باورپذير و همزادپنداربرانگیز به كاراكترهاي خود 
را ندارد. در واق��ع كاراكترها كاغذي، تك بعدي و بي عمق 
هستند. فیلمساز نسبت به مس��ائلي كه سعي مي كند در 
فیلمش مطرح كند، عملًا بي موضع اس��ت. اين بي موضع 
بودن البته با ناظر بودن تفاوت ماهوي دارد. بدون موضع 
بودن درواقع وضعیتي بلاتكلیفانه اس��ت. فیلم بلاتكلیف 

است، نسبت به همه شئون خود. 
س��كانس هاي فیلم رابطه عل��ي- معلولي با ه��م ندارند. 

س��كانس ها يكديگر را درنمي يابند و منتج به قبل و بعد از 
خود نیستند. به راحتي مي توان تعداد زيادي از سكانس ها 
را با هم جا به جا كرد يا از فیلم بی��رون آورد، بدون اينكه 
در روند داستان تغییري ايجاد ش��ود. فیلم به شدت پیر، 
فرسوده، خنثي و بلااس��تفاده است. هر كسي كه از پشت 
ويترين كتابفروش��ي ها، جلد كتاب »چگون��ه فیلمنامه 
بنويسیم« اثر »س��ید فیلد« را تماش��ا كرده باشد، اين را 
مي فهمد كه سكانس بندي فیلم »كار كثیف« فرسنگ ها 

با اصول اولیه سكانس بندي فاصله دارد. 
مي توان به اندازه يك خروار جمل��ه در ذم و نكوهش اين 
»كار ضعیف« قلم فرس��ود اما چه س��ود كه اين فرسايش 
دردي از فیلم هايي كه پشت درِ ورودي جشنواره فجر نگه 

داشته شدند دوا نمي كند. 
سؤالي كه بايد از مس��ئولان برگزاري جشنواره پرسید اين 
اس��ت كه آيا هیچ كدام از فیلم هاي متقاضي ش��ركت در 
جشنواره، س��یادت و برتري نس��بي بر فیلم »كاركثیف« 
نداشتند؟ براي فیلمسازي با سابقه خسرو معصومي حضور 
و عدم حضور در سي و ششمین جش��نواره فیلم فجر شايد 
تفاوت چنداني نداشته باشد، اما براي جواناني كه با هزار امید 
و آرزو و شوق و ذوق، با خون دل سرمايه اي فراهم كرده اند و 
با چنگ و دندان فیلمشان را ساخته اند، حضور در جشنواره 

فجر مي تواند پرشي بلند به سمت آينده باشد. 
مس��ئولان برگزاري جش��نواره بر چه مبنايي اين حق را 
از آن جوانان س��لب و به »كار كثیف« اعطا كرده اند؟ چه 
مصلحتي يا منافعي را در نظر گرفته اند؟ آيا مي دانیم كه اين 
مصلحت انديشي ها مي تواند موجب نابودي و فراموشي يك 
فیلمساز جوان براي همیشه شود؟ چه كسي پاسخگوي اين 

اتلاف استعداد و سرمايه است؟

قرار است »عصباني نيستم!« بعد از جشنواره فيلم فجر اكران شود

اكران بي سر و صداي فيلم حامي فتنه از 25 بهمن!

در حالي كه فیلم پرحاش��یه و حامي فتنه »عصباني نیستم!« به 
كارگرداني رضا درمیشیان بعد از بازبیني و اصلاحات مجدد قرار 
بود ماه گذشته اكران شود، زمان نامناسب انتخاب شده در آستانه 
يوم الله نهم دي براي اكران اين فیلم در نهايت نمايش آن را منتفي 
كرد. هر چند ابراهیم داروغه زاده در همان مقطع اكران آن را در 
زماني مناسب قطعي دانست. حال شنیده هاي »جوان«حاكي از 
اين است كه بعد از جلسه نمايندگان مجلس و اعضاي كمیسیون 
فرهنگي با مديران سازمان سینمايي اكران اين فیلم در روز ۲5 
بهمن قطعي شده و مديران س��ینمايي به نمايندگان قول اكران 
فیلم در اين زمان را داده اند تا بعد از هیاهوهاي جشنواره فجر اين 

فیلم اكرانش را در سینماها آغاز كند. 
فارغ از اين موضوع كه صحت اين اخبار چه میزان اس��ت، اما جاي 
اين سؤال مهم  خالي است كه فارغ از محتوا و ساختار فیلم عصباني 
نیستم، اگر مديران ارشاد از ترس حواشي پیش رو جرئت اكران اين 
فیلم را ندارند ديگر مجوز اكران دادن ش��ان به اين فیلم چه بود؟ و 

سؤال مهم تر اينكه مديران وزارت ارش��اد كه خود را مدعي ترويج 
اخلاق در هنر و س��ینما مي دانند، چگونه به خ��ود اجازه مي دهند 
اينگونه تقوا و اخلاق را زير پا بگذارند و مصاحبه اي جعلي و دروغ را در 
رسانه ها تكثیر و منتشر كنند. جالب است كه در طرح اولیه عصباني 
نیستم كه به ارشاد ارائه شده هیچ اشاره اي به رويدادهاي سال 88 
نشده است. »جمال شورجه« در ۲7 بهمن ماه 139۲ در گفت وگويي 
با يكي از پايگاه هاي خبري به عنوان يكي از اعضاي شوراي پروانه 
ساخت، بر تخلف رضا درمیشیان، سازنده فیلم عصباني نیستم تأكید 
مي كند. شورجه در اين گفت وگو اشاره مي كند: »در فیلمنامه، هیچ 
نشانه اي از نگرش ها و تمايلات سیاسي شخصیت اصلي و اينكه از 
فعالان فتنه 88 و دانشجوي ستاره دار بوده وجود نداشت. در برخي 
مواقع ما به تهی��ه كنندگان و كارگردان اعتم��اد مي كنیم و پروانه 
س��اخت را صادر مي كنیم، آنها هم قول مي دهند كه رعايت كنند، 
البته اين موارد صورتجلسه مي شود و در پرونده فیلم باقي مي ماند. 
احتمال قريب به يقین در خصوص اين فیلم هم تذكرات لازم داده 

شده و آنها قول داده اند حذف يا تعديل خواهند كرد.« 
درمیشیان در »عصباني نیستم« س��عي كرده تمام دلخوري هاي 
خود از اتفاقات پیش آمده س��ال 88 را به شیوه اهالي سیاست و به 
وسیله متلك پراني هاي پرشمار سیاسي به طیف مذهبي جامعه و 
اشاره به موضوعاتي همچون كوي دانشگاه، دانشجويان ستاره دار و... 
به شكلي مسلسل وار به مخاطب خود ارائه بدهد. نمايش اين فیلم 
در جشنواره فجر سال 9۲ باعث ايجاد حواشي مختلفي شد كه در 
نهايت با درخواست درمیشیان براي كناره گیري فیلمش از بخش 

داوري جشنواره، بخشي از اين حواشي كاسته شد.

نگاه سينمايي به حماسه ناگفته از روزهاي پاياني جنگ تحميلي

 »تنگه ابوقريب« 
سرفصل  تازه سينماي  دفاع مقدس  است

    محمدصادق عابدينی
»تنگه ابوقريب« به نويسندگي و كارگرداني 
بهرام توكل�ي، يكي از ويژه هاي جش�نواره 
س�ي و شش�م فيلم فجر لقب گرفته است؛ 
فيلمي كه تماش�اگران را ش�گفت زده كرد. 
تنگه ابوقريب به بیان بخش��ي از تاريخ ناگفته 
دفاع مق��دس پرداخت��ه و نگاهي ب��ه آخرين 

روزهاي دفاع مقدس دارد. 
   حماسه اي مغفول مانده 

در بیان تاريخ دفاع مقدس بارها گفته شده است 
كه هر يك از ۲ه��زارو887 روز جنگ تحمیلي 
يك حماسه رقم زده است ولي در میان آن همه 
حماس��ه و دلاوري بعضي از روزها و حماسه ها 
هس��تند كه اگر نبودند تاريخ دف��اع مقدس به 
نحو ديگري رقم مي خورد؛ مانند اتفاقي كه در 
روزهاي پیش از قبول قطعنامه598 از س��وي 

ايران، رخ داد. 
گلعلي بابايي كارش��ناس تاري��خ دفاع مقدس، 
مي گويد: نیروه��اي ايراني در آن ب��ازه زماني 
همه درگیر بودند، يكس��ري در شمال غرب و 
يكس��ري در ش��لمچه و جزيره مجنون درگیر 
بودند. بچه هاي گردان عمار تازه از خط پدافندي 
برگش��ته بودند، به آنها مرخصي داده بودند تا 
برگردند تهران، چون بیشترش��ان اهل تهران 
بودند. آنان پس از دوش گرفتن آماده بازگشت 
شدند و بلیت قطارش��ان را هم دريافت كردند. 
قطارهاي انديمش��ك معمولاً بعد از ظهر به راه 
مي افتد. س��اعت 11 - 10 صب��ح اعلام كردند 
كه عراق به تنگه ابوقريب حمله كرده اس��ت و 
هیچ كسي را نداريم كه برود جلوي آنها بايستد، 
مي گويند كه گردان عمار را بفرس��تید، اطلاع 
مي دهند كه گردان عمار آماده رفتن به مرخصي 
ش��ده اند. دس��تور مي دهند كه گردان عمار را 
برگردانی��د به تنگه ابوقري��ب. بچه هاي گردان 
عمار را برمي گردانند به پادگان دوكوهه، سريع 
تجهیزات مي دهند و با كامی��ون آنها را به خط 
مي فرس��تند. از وقايع مه��م آن روز مي توان به 
ش��هادت غلامرضا صالحي قائم مقام لشكر ۲7 
محمد رس��ول الله)ص( اش��اره كرد كه ۲۲ تیر 
در تنگه ابوغريب شهید شد و حالا فیلم »تنگه 
ابوقريب« داستان رشادت ها و ايستادگي هاي 

بچه هاي گردان عمار را روايت مي كند. 
گفته مي ش��ود اگر در آن روز نیروهاي گردان 
عمار تنگه ابوقريب را حفظ نمي كردند عراق با 

عبور نیروهايش به دش��ت عباس امتیاز بزرگي 
را به دس��ت مي آورد و حتي مي توانست زمینه 

سقوط خوزستان را فراهم كند. 
   تنگه ابوقريب به ياد بچه هاي گردان عمار
اين فیلم كه از سوي سازمان هنري و رسانه اي 
اوج تولید ش��ده اس��ت، ماجراي تنگه ابوقريب 
را كه ح��دود 1/5 روز به طول انجامیده اس��ت 
به تصوير مي كش��د. از اتفاقات مهم ساخت اين 
فیلم، علاوه بر بیان بخشي از تاريخ ناگفته دفاع 
مقدس، معرفي كارگردان جديدي به سینماي 
دفاع مقدس اس��ت. بهرام توكلي كه بیشتر در 
سینماي اجتماعي و تا حد زيادي روشنفكري 
فعالیت مي كرد، اين بار تجرب��ه نويي را در ژانر 
سینماي دفاع مقدس رقم زد. اين تجربه اگرچه 
با نقدهاي جدي مواجه شده است، ولي به دلیل 
اينكه توانس��ت جان تازه اي به س��ینماي دفاع 

مقدس بدهد، قابل تقدير است. 
سازمان هنري رس��انه اي اوج پیش از اين نیز با 
اعتماد به محمد حس��ین مهدويان و س��پردن 
س��اخت فیلم »ايس��تاده در غبار«گام ديگري 
در كشف استعدادهاي سینمايي برداشته بود. 
اين كار نشان داده است براي زنده نگه داشتن 
سینماي دفاع مقدس و نگاه نو به آن مي توان به 

افراد تازه نفس هم اعتماد كرد. 
   شگفت زدگي تماشاگران

رونمايي از فیلم »تنگه ابوقريب« در جشنواره 
فیلم فجر، همراه با يك شگفتي بود و آن شوكه 
ش��دن تماش��اگران بعد از تماش��اي اين فیلم 
سینمايي بود. ابراز احساس��ات تماشاگران در 
س��ینماهاي مردمي بعد از پاي��ان اكران فیلم، 
اتفاقي است كه گفته شده در اكثر سانس هاي 
پخش آن تكرار شده است. مهدي پاكدل يكي از 
بازيگران اين فیلم، درباره واكنش يك مخاطب 
بعد از تماشاي»تنگه ابوقريب« مي گويد: ديروز 

در اكران مردمي فیل��م »تنگه ابوقريب« دختر 
خانمي كه متولد س��ال 1380 بود به من گفت 
كه بعد از ديدن اين فیلم جنگ هش��ت ساله را 
به عنوان بخشي از هويت ملي ام پذيرفتم. فكر 
مي كنم اين هدف اصلي فیل��م بود. كار من هم 
در اين فیلم خیلي عجیب ب��ود و واقعاً يك كار 

بازيگري نبود، بلكه حقیقتاً خود جنگ بود. 
اما اين ش��گفتي تنها محدود به تماشاگران و 
مخاطبان عام س��ینما نبوده است و هنرمندان 
نیز بعد از تماش��اي »تنگه ابوقريب« نسبت به 

آن ابراز اداي احترام كرده اند. 
   تنگه ابوقريب 

تصويري از يك حماسه جنگي
مجید مجیدي كارگردان نام آشناي سینمای 
ايران، بعد از تماش��اي تنگه ابوقريب مي گويد: 
درود بر ش��رف بهرام توكلي با اينكه در جنگ 
نبوده اما با يك تصوير حماسي جنگ را روايت و 
مظلومیت و خلوص بچه هاي جنگ را به خوبي 
تصوير كرده است. وي افزود: ممكن است گفته 
شود فیلم قصه ندارد يا شخصیت ها جا نیفتاده 
اس��ت اما به رغم اينها بخشي از حقیقت جنگ 
را ثبت مي كند كه براي خیلي ها مغفول مانده 
اس��ت و قهرمان اين فیلم همه بچه هاي جنگ 
هس��تند. ابوقريب يكي از نق��اط عطف جنگ 
ما در تاريخ اس��ت كه به آن پرداخته نش��ده اما 
به اندازه كل جنگ م��ا مهم ب��وده و توكلي به 
زيبايي اين شكوه، عظمت و حماسه را به تصوير 
كش��ید. كارگردان»بچه هاي آس��مان« تأكید 
مي كند: تنگه ابوقريب س��رفصل خیلي خوبي 

براي سینماي جنگ است. 
فاطمه معتمدآريا، بازيگر س��ینما نی��ز بعد از 
تماشاي فیلم تنگه ابوقريب در يادداشتي يادآور 
ش��د: »تنگه ابوقريب« مثل هیچ فیلم جنگي 
ديگري نیست، مثل خود خودش و مثل موضوع 
خ��ود فیلم س��اده و پرقدرت اس��ت؛ قدرت در 
ش��عور و كارداني كارگردان و ساده در نمايش 
قهرمان هايي كه همه زمیني اند. قهرمان هايي 
كه تیر مي خورند، مجروح مي ش��وند و ش��هید 
مي ش��وند بي آنكه كار عجیب و دور از تصوري 
بكنند، از خودشان دفاع مي كنند، مي گريزند، 
مجروح جمع مي كنند، تش��نه مي مانند، بر پا 
مي خیزند و قهرمان مي شوند و قهرمان مي مانند 
در ذهن ما تا لحظه اي دلمان نخواهد چش��م از 
ديدنشان برداريم... آنها را دوست داريم و دنبال 
مي كنیم، قهرمانان واقعي مي شوند با واقعیتي 
كه بر آنان گذشته اس��ت، بي آنكه به تو تحمیل 
كنند كه از آس��مان و فضا آمده ان��د و جهان را 

اصلاح و دگرگون مي كنند!
منتق��دان حاضر در جش��نواره فیل��م فجر نیز 
اگرچه نقدهايي بر شخصیت سازي، نوع روايت 
و فیلمنامه اين اثر س��ینمايي دارند اما در اكثر 
نقدهاي منتش��ر ش��ده بر فیلم تنگه ابوقريب 
شاهد آن هستیم كه اهالي س��ینما و منتقدان 
روي ويژگي هاي تكنیكي فیلم صحه گذاش��ته 
و آن را مورد تقدير ق��رار داده اند. تنگه ابوقريب 
كه در آراي مردمي جشنواره نیز براي به دست 
آوردن سیمرغ بهترين فیلم از نگاه تماشاگران 
حضور دارد، مي تواند جزو شاخص ترين آثار دهه 

90 سینماي دفاع مقدس باشد.

مجيدي: ممكن اس��ت گفته ش��ود 
فيلم قص��ه ندارد يا ش��خصيت ها 
جا نيفتاده اس��ت اما به رغم اينها 
بخش��ي از حقيقت جن��گ را ثبت 
مي كند كه ب��راي خيلي ها مغفول 
مان��ده اس��ت و قهرمان اي��ن فيلم 
هم��ه بچه ه��اي جن��گ هس��تند

    سينما

اشك هاي ظريف بعد از ديدن »به وقت شام« 
وزيرامور خارجه كش�ورمان 
پس از تماشای فيلم سينمايي 
»ب�ه وق�ت ش�ام«، س�اخته 
حاتمي كي�ا را بي نظير خواند. 
به گزارش »جوان« »محمدجواد 
ظريف« وزير خارجه كشورمان 
به همراه همسرش و تني چند 
از معاون��ان وزارت خارج��ه به 

تماشاي فیلم »به وقت شام« به كارگرداني »ابراهیم حاتمي كیا« نشست. وي بعد از 
ديدن اين فیلم با حالتي بغض آلود آن  را شاهكار و بي نظیر خواند. 

ظريف درباه اين فیلم گفت: اي��ن فیلم تصويرگر همه قهرماناني اس��ت كه براي ما 
جنگیدند و واقعاً فیلم در تمام لحظاتش من را متأثر كرد. وزير امور خارجه كشورمان 
در پاسخ به اين س��ؤال كه چه صحنه اي از فیلم را پس��نديد يا چه صحنه اي از فیلم 
در خاطرش مانده؟ گفت: تقريباً همه صحنه هاي فیلم در خاطرم هس��ت و من فكر 
مي كنم همه تصويرهاي اين فیلم براي هر كسي كه احساس مي كند كه منطقه ما 
دچار يك بلاي بزرگي شده و خیلي از افراد پاك اين كشور و منطقه براي اينكه اين 
بلا به بقیه جاهاي جهان س��رايت نكند و اين اهريمن را نابود كنند از همه چیزشان 
گذشتند، قابل باور است. لحظه لحظه اين فیلم يادآور رشادت و شهامت بزرگ مردان 

و زناني است كه با تمام توان جلوي اين بلا ايستادند و به شهادت رسیدند. 
»به وقت شام« نوزدهمین فیلم س��ینمايي ابراهیم حاتمي كیا و يكي از فیلم هاي 
سي و ششمین جشنواره فجر است. اين فیلم درباره داعش است و به همین دلیل 
بیش��تر بازيگران فیلم عرب هس��تند. اين فیلم دوران قدرت داعش در سوريه را 

روايت مي كند.

 نگاهي به فيلم »چهارراه استانبول« 
ساخته مصطفي كيايي

يك فيلم خوب در دل يك حادثه واقعي
چه�ارراه اس�تانبول فيلم�ي اس�ت حادثه اي ب�ا محوريت 
آتش سوزي ساختمان پلاسكو. فيلم به شكل موازي زندگي 
چند خان�واده را از نظ�ر مي گذراند و از اي�ن رهگذر نگاهي 
به مش�كلات اقتصادي- اجتماعي جامعه ايران مي افكند.

مس��لماً اس��تفاده از روايت موازي موجب تعدد داستان ها و تعدد 
داس��تان ها موجب تع��دد ش��خصیت ها مي گردد؛ داس��تان ها و 
ش��خصیت هايي كه همگي در يك نقطه اتصال مي يابند؛ روز 30 
دي ماه 1395- ساختمان پلاسكو. فیلمساز با ذكاوت و هوشمندي 
در انتخاب پرس��وناژها توانس��ته اس��ت ارتباطي معني دار میان 
خرده پیرنگ هايش ايجاد كن��د؛ خرده پیرنگ هايي كه هركدام به 
شكلي مستقیم و غیرمستقیم به حادثه پلاسكو ارتباط مي يابند. 
پلاسكو در اين فیلم تنها يك ساختمان نیست كه بسوزد، دود بشود 
و به هوا برود. يك ساختمان معمولي نیست. پلاسكو، پوشاك ايران 
است. پلاسكو، تولید داخلي است. پلاسكو اقتصاد مقاومتي است. 
پلاسكو »نه« به كالاهاي كم كیفیت خارجي است. پلاسكو، میزان 

جديت يك ملت در حمايت از فرزندان خويش است. 
در اين فیلم تلاش شده به شكلي فشرده ابعاد مختلف حادثه پلاسكو 
مورد بررسي قرار گیرد. از جانفش��اني هاي شهداي آتش نشان تا 
س��وءمديريت هاي نهادهاي مربوط به مديريت بح��ران. در عین 
حال فیلم اين توان را دارد كه با بس��ط مفهوم پلاسكو و سوختن 
و فروريختن آن ساختمان مسائل ديگري نظیر مهاجرت، قاچاق، 
فقر، بزهكاري اجتماعي و... را مورد بررسي قرار دهد.داستان فیلم 
در يك بازه 48 ساعته اتفاق مي افتد. فیلم از لحاظ ريتم از الگوي 
ريتمي فیلم هاي حادثه اي تبعیت مي كند و ريتمي تند و پوينده 
دارد. چنین ريتمي را فیلمساز به فراخور پرداختن به حادثه پلاسكو 
انتخاب كرده و به تبع آن بقیه خرده پیرنگ ها را به شكلي نظام داده 
است كه همگي از التهاب و استرس حادثه اصلي تبعیت كنند. فیلم 
در عین تلخي و گزندگي ماحصل پرداختن به حادثه پلاسكو، طنزي 
ملیح نیز در زيرلايه خود دارد. استفاده از زوج هنري بهرام رادان- 
محسن كیايي )الگوي ش��ركاي تجاري ورشكسته( جواب داده و 
لحظات مفرحي را براي تماشاگران حاضر در سالن به ارمغان آورده 
است. فیلم سعي مي كند نهیب زننده و هشدار دهنده باشد و اين 
پیام را به مخاطب خود منتقل كند كه پلاسكوهاي ديگري مي تواند 
در راه باشد. فیلم، واقعه پلاسكو را به چشم يك حادثه نمي نگرد؛ 
يك حادثه صرف. يك آتش سوزي كه به هر دلیلي مي تواند حادث 
شده باشد بلكه سوختن و فروپاشي ساختمان پلاسكو را سوختن و 

فروپاشي بخشي از اقتصاد ايران قلمداد مي كند.
 با اين همه فیلم به دام شعار نمي افتد و با درايت و هوشمندي مفاهیم 
و مسائل مورد نظرش را در جريان حوادث و وقايع درام به مخاطب 
مي باوراند. صحنه هاي بازسازي شده آتش سوزي ساختمان پلاسكو 
به خوبي از صحنه هاي واقعي الگوگیري و به درستي با آنها تركیب 
شده اند. استفاده از تكنیك دوربین رودست به خوبي حس و حال 
يك فیلم اجتماعي كه براس��اس اتفاقي واقعي س��اخته شده را به 
مخاطب منتقل مي كند. حركت هاي سريع دوربین میان جمعیت 
هنگام آتش س��وزي، حس و حالي مس��تندگونه ب��ه صحنه هاي 
آتش س��وزي مي دهد و فیلمس��از از عهده اين مهم كه بازس��ازي 
فضاي آتش سوزي بوده به خوبي برآمده است. با توجه به موارد ذكر 
ش��ده، فیلم از المان هاي لازم و كافي براي دست يافتن به فروشي 
بالا در گیشه برخوردار است و پیش بیني مي شود موفقیت تجاري 

چشمگیري را براي تهیه كنندگانش به دنبال داشته باشد. 

بازيگر قديمی سينما و تلويزيون درگذشت
فريده صابری بازيگر س�ينما و 
تلويزيون بر اثر بيماری سرطان 

درگذشت.
به گزارش ف��ارس، فريده صابری 
متولد س��ال 13۲7 ب��ود و  ديپلم 
هنرس��تان عالى موس��یقى را در 
سال 1347 دريافت كرد. او دارای 
لیسانس كارگردانى و بازيگری از دانشكده  هنرهای دراماتیك 
ايران و مدرك فوق لیسانس از دانشگاه اينديانا در امريكا بود. اين 
بازيگر ايفای نقش در سريال های »دلنوازان«، »همه بچه های 
من«، »بگذار آفتاب برآيد«، »در قلب من«، »تنهاترين سردار«، 
روز شیطان«، »روز  »سنگ و شیشه« و فیلم های »مارال«، »

واقعه« و... را در كارنامه هنری خود داشت.

    خبر

محمدرضا   بحراني     دیدگاه


